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ســرویس سیاســی - معــاون اول 
رئیس جمهور گفت: هنر دولت این اســت 
که مشــکلات و چالش های اساســی را که 
گریبانگیر دولت شــده به افــکار عمومی 

جامعه منتقل نکنــد. ذات دولت چهاردهم 
»نگفتن« و »حل کردن مسائل« است.

»محمدرضا عارف« در دیدار با اعضای 
هیأت رئیســه جبهه اصلاحات ایران با بیان 
اینکه اگر کشــور بخواهد نجات یابد، راهی 
جــز حاکمیت گفتمان اصلاحــات ندارد، 
گفت: »مدیران دولت باید پایبند به گفتمان 

وفاق ملی باشند.«
وی با اشــاره به ویژگی های شخصیتی 
رئیس جمهور تأکید کرد: رئیس جمهور اگر 
در موضوعــی به نتیجه ای برســد که به نفع 
کشور است، قطعاً ایستادگی می کند و نمونه 

بارز آن را طی روزهای اخیر مشاهده کردیم.
معــاون اول رئیس جمهور همچنین به 
ناترازی هــای کشــور، از جمله بحران برق 
اشــاره کرده و خاطرنشــان کــرد: یکی از 
راهکارهــای مؤثر برای رفع این ناترازی ها، 
حرکت به ســمت انرژی های تجدیدپذیر و 
به ویژه انرژی خورشــیدی است که دولت 
چهاردهم بــرای تولید بــرق از این منابع، 
برنامه ریــزی و اقدامات لازم را اتخاذ کرده 

است.
عارف با اشــاره به بحران جدی آب در 
آینده تصریــح کرد: باید نخبگان، مدیران و 

متخی حفظ شوند.
وی در خصوص مسئله قاچاق سوخت 
در کشــور تصریح کرد: دولت چهاردهم با 
جدیت پیگیر جلوگیری از قاچاق و مقابله با 
مافیای سوخت است و توجه به این مسائل 

بسیار حیاتی است. 
معــاون اول رئیس جمهور در ارتباط با 
مســئله گزینش در به کارگیری و استخدام 
نیروها تأکید کرد: نباید به گونه ای باشــد که 
نظــام از خدمات نخبگان محروم و حرمت 
مدیران مخدوش شــود. متأســفانه تاکنون 
این گونــه بوده و ایــن روند نیازمند اصلاح 

است.
عارف همچنین رابطه خوب ســه قوه 
را فرصتی خوب برای همکاری های منجر 

به توسعه و پیشرفت کشور توصیف کرد.
در ابتــدای این دیدار، رئیس و اعضای 
هیأت رئیسه جبهه اصلاحات ایران به تبیین 
نقطه نظرات خود در مورد کشــور، از جمله 
تحــولات منطقه، لزوم تعامل ســازنده در 
عرصــه روابط بین الملل در راســتای منافع 
ملی و مردم، ضرورت گفتگوی بی واســطه 
با مــردم، تقویت اجماع نخبگانی و تقویت 

ایده محوری دولت پرداختند.

سرویس سیاسی - رئیس سازمان امور 
اداری و استخدامی کشــور گفت: دولت در 
تلاش است راهکاری برای نیروهای شرکتی 

پیدا کند و آنها را ساماندهی کند.
علاءالدین رفیع زاده رئیس سازمان امور 
اداری و اســتخدامی کشــور در رابطه با حق 
مأموریــت ارزی خارجــی و مصوبه دولت 
چهاردهم گفت: این مصوبه چند جلســه قبل 
دولت چهاردهم اســت، بحث آنطور که در 
برخی از رســانه ها منعکس شــد نبود، شهید 
امیرعبداللهیان در دولت شــهید رئیســی نیز 
مخالف حذف حق مأموریت ارزی بود. زیرا 

وزارت امــور خارجه دو ردیف بودجه ارزی 
و ریالی دارد.

وی ادامــه داد: نمی تــوان بودجه ارزی 
وزارت خارجه را تغییر داد، فکر می کنم طرح 
این موضوع در رسانه ها با بی انصافی صورت 

گرفت.
رئیس ســازمان امور اداری و استخدامی 
کشــور در رابطه با وضعیت نیروهای شرکتی 
در دولت چهاردهم بیان کرد: فلسفه نیروهای 
شرکتی این بود که دستگاه های اجرایی برای 
برخی کارهای حجمی خودشان از شرکت ها 
خرید خدمت انجام دهند. در دو دهه گذشته 

این موضــوع از حالت خرید خدمت خارج 
شد و نیروهای شرکتی تبدیل به قراردادهایی 
که دســتگاه ها در به کارگیری افراد اســتفاده 
می کنند، شد و از فلســفه اصلی خود خارج 

شد.
رفیعــی زاده ادامــه داد: دولت در تلاش 
اســت راهکاری برای نیروهای شرکتی پیدا 
کنــد و آنها را ســاماندهی کند. در حال جمع 

آوری اطلاعات نیروهای شرکتی هستیم.
وی همچنیــن در رابطــه بــا آزمــون 
اســتخدامی دســتگاه های اجرایی نیز گفت: 
آزمون اســتخدامی بیســت و ســوم آذر ماه 

برگــزار شــد، حــدود ۴ هفته پــس از آن 
نتایــج کتبــی اعــلام خواهد شــد. احتمالاً 
پذیرفته شــدگان ارزیابی هــای تکمیلی در 
پیــش دارنــد، ۳۰ درصد پذیــرش نیرو بر 
 اســاس همین ارزیابی های تکمیلی خواهد 

بود.
رفیع زاده افزود: در آزمون اســتخدامی 
حــدود ۶۵۰۰ نفر در ۱۷ دســتگاه اجرایی از 
بیــن حدود ۱۰۸ هزار نفــر متقاضی که ثبت 
نام کــرده بودند، پذیرش می شــوند؛ فرآیند 
اســتخدام را طی کرده و جذب دستگاه های 

مربوطه خواهند شد.

سیمایی صراف مطرح کرد؛

آرمان گرایی خوب است، اما باید واقعیت ها را هم بشناسیم

رفیع زاده رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور:

دولت در تلاش است نیروهای شرکتی را ساماندهی کند
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به قانون عفاف و حجاب گفت: متاسفانه در کشورمان با این ذهنیت مواجه هستیم که برخی از مجموعه تصمیم گیران کشور اولویت ها را نمی شناسند و تشخیص نمی دهند. 

سالاری فعال سیاسی اصلاح طلب :

عده ای باور دارند که در پستوها می شود هر تصمیمی گرفت
گروه سیاســی -  در حال حاضر ما شاهد 
شــکاف عمیق بین مردم، جامعه و ملت با ارکان 
تصمیم ســاز و یا تصمیم گیر کشــور هستیم و 
مجموعه گســترده ای از ناترازی ها متاســفانه 
حوزه هــای مختلف زندگی مــردم را فراگرفته 
است. دولت منتخب با وعده ای که به مردم داده 
بود که مسائل کشور را از مردم مخفی نکرده و با 
مردم درمیان خواهد گذاشت الان خیلی شفاف 
و واضح مســائل و ناترازی هایی که با آن مواجه 
است را با مردم درمیان گذاشته است اما در مقابل 
این نگاه با نگاهی مواجه هســتیم که اساسا برای 
مردم جامعه و افکار عمومی اهمیتی قائل نیست و 
اعتقاد و باور دارند که در پستوها می شود هر نوع 
تصمیمی را گرفت حتی تصمیمی که معطوف 
به باورهای مذهبی مردم اســت و بن مایه های 
فرهنگی و اجتماعی دارد و می توان از بالا به پایین 
این تصمیمات را به صورت تحکمی ابلاغ کرد.

محمد ســالاری درباره ابلاغ قانون عفاف 
و حجاب و اصــرار نمایندگان مجلس به ویژه 
آقــای قالیباف بــرای ابلاغ این قانــون عنوان 
کرد: متاســفانه قانونی که تحت عنوان عفاف و 
حجاب به تصویب رســیده به رغم اینکه برای 
مردم ایران و جامعه ایران نوشــته شده است اما 
فرآیند تصمیم ســازی و تصمیــم گیری در این 
ارتباط کاملا غیرشــفاف و غیر کارشناسی و در 
پســتوهایی صورت گرفته و نشانگر این است 
کــه حتی تدوین کنندگان این قانون هم از اینکه 
محتوای این قانون منتشر شود و در منظر عموم 

قرار بگیرد، نگران بودند.
نویســندگان قانون عفاف و حجاب 
چه ابایی داشتند که بندهای آن در سطح 
جامعه مورد بحث و تبادل نظر قرار گیرد؟

وی با بیان اینکه به نظر می رسد به هر حال 
قانون قابلیت پذیرش عمومی در جامعه را ندارد، 
ادامه داد: قانونی که نوشته می شود آن هم قوانینی 
که رویکردهای فرهنگی و اجتماعی دارد و مبتنی 
بر مبانی عقیدتی و باور است اساسا باید جنبه های 
اقناع کنندگی و جنبه های استدلالی اش قوی تر از 
سایر قوانین باشد. به هر حال تنظیم کنندگان این 
قانــون اعلام می کنند که این قانون برای تقویت 
باورهــای مذهبی و فرهنگی و اجتماعی جامعه 
ایرانی نوشــته شده اســت، اما چه ابایی داشتند 
از اینکــه این قانون در فرآیند تصمیم ســازی و 
تصمیم گیری در ســطح و فضای جامعه مدنی 
توســط متخصصان، کارشناســان، احزاب و 
گروه های سیاسی، مذهبی و مرجع مورد بحث و 

تبادل نظر قرار گیرد؟
برخــی باور دارند که در پســتوها 

می شود هر نوع تصمیمی را گرفت
ایــن فعال سیاســی اصلاح طلب تصریح 
کرد: به نظر می رسد که متاسفانه در کشورمان با 
این ذهنیت مواجه هستیم که برخی از مجموعه 
تصمیم گیران کشور اولویت ها را نمی شناسند و 
تشــخیص نمی دهند. در حال حاضر ما شاهد 
شــکاف عمیق بین مردم، جامعه و ملت با ارکان 
تصمیم ســاز و یا تصمیم گیر کشــور هستیم و 
مجموعه گســترده ای از ناترازی ها متاســفانه 
حوزه هــای مختلف زندگی مــردم را فراگرفته 
است. دولت منتخب با وعده ای که به مردم داده 
بود که مسائل کشور را از مردم مخفی نکرده و با 
مردم درمیان خواهد گذاشت الان خیلی شفاف 
و واضح مســائل و ناترازی هایی که با آن مواجه 

است را با مردم درمیان گذاشته است اما در مقابل 
این نگاه با نگاهی مواجه هســتیم که اساسا برای 
مردم جامعه و افکار عمومی اهمیتی قائل نیست و 
اعتقاد و باور دارند که در پستوها می شود هر نوع 
تصمیمی را گرفت حتی تصمیمی که معطوف 
به باورهای مذهبی مردم اســت و بن مایه های 
فرهنگی و اجتماعی دارد و می توان از بالا به پایین 
این تصمیمات را به صورت تحکمی ابلاغ کرد.

حتی زنان باحجاب هم از نگاه صرفا 
سلبی استقبال نمی کنند

ســالاری ادامــه داد: از این منظر مجموعه 
واکنش هایی که ما در ســطح جامعه با آن مواجه 
هســتیم چه در ســطح نخبگانی و چه در سطح 
جریانات سیاسی و چه در سطح نهادهای مرجع 
مذهبی، فرهنگی و اجتماع، همگی مبنی بر نگرانی 
عمومی از ابلاغ چنین قانونی اســت که اساسا 
رویکرد آن معطوف به رویکردهای سلبی بوده 
و نه ایجابی و فکر کرده است که با مجموعه ای از 
بسته های تنبیهی و تعیین جرائم مختلف می توان 
این قانون را به نتیجه رساند. فارغ از اینکه به این 
فکر کنند که به احتمال خیلی زیاد قوانینی که به 
این صورت نوشــته و تصمیم گیری می شود به 
ضد خودش تبدیل شود. مردم، افکار عمومی و 
جامعه ایرانی و زنان که مخاطب این قانون هستند 
حتــی زنانی که حجاب را رعایت می کنند هم از 

این نگاه صرفا سلبی استقبال نمی کنند.
سالاری در بخش دیگری از صحبت های 
خود درباره ارزیابی اش از ارســال قانون عفاف 
و حجاب به شــورای عالی امنیت ملی و تعویق 
ایــن قانون گفت: به هر حال، یکی از محورهای 
صحبت آقای پزشــکیان در فرآیند انتخابات و 

مناظرات با مردم، موضوع قانون عفاف و 
حجاب بود که متأسفانه، برخی از نهادهای 
حاکمیتی با رویکرد ســلبی این مسئله را 
پیاده سازی کرده اند که تبعات منفی زیادی 
در بســتر عمومی جامعه داشــته است. 
تجارب نشــان می دهد که رویکردهای 
ســلبی در خصوص باورها و اعتقادات 
مــردم، به ویــژه در زمینه دین و مذهب، 
قابلیت عملیاتی ندارد و نتایج کاملًا منفی 
به دنبال دارند. می بینیم که طی این دهه ها  
میزان علاقه مندی نســل جدید و حتی 
نسل قدیم به حجاب کمتر هم شده است. 
انتظار می رود آقای رئیس جمهور در این 
خصــوص جدی تر از آنچــه که تاکنون 
عمــل کرده اند، اقدام کند. رییس جمهور 
موضوع وفاق را مطرح کرده اســت تا از 
منظر خودش با همفکری، هم اندیشــی 
و همکاری همــه ارکان تصمیم گیری و 
جناح های مختلف، در ارتباط با مســائل 
و موضوعات اصلی کشور تصمیم گیری 

کنند.
قرار نیســت شــوراهای مختلف  
اختیارات قوای سه گانه را در خود تجمیع 

کنند
ســالاری تاکید کرد: واقعیت این است که 
اکنون آقای رئیس جمهور باید متوجه شده باشد 
کــه افرادی که وی تصــور می کرد می توانند در 
چهارچوب وفاق دور هم بنشینند و در راستای 
منافع ملی و حل مســائل مردم با آن ها به توافق 
برســند، آنطور که فکر می کرده نبودند و تاکنون 
این کار انجام نشــده است و به نظر نمی رسد که 

این امر محقق شــود. اساســاً این طیف به وفاق 
اعتقادی ندارنــد و معتقدند که مردم باید صرفاً 
منویات آن ها را عملیاتی کنند. این مشکل از آنجا 
ناشی می شود که آقای رئیس جمهور امید داشتند 
با طرح موضوع وفاق، نظر این افراد را همســو 
کنند. به همین دلیل، انتظار می رود که ایشــان به 
عنوان رئیس جمهــور، عالی ترین مقام اجرایی 
کشــور، در این خصوص ســریع تر و قاطع تر 

تصمیم گیری کنند.
وی ادامه داد: شــوراهایی به نام شوراهای 
عالی مجازی یا شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
نظایر آن داریم اما واقعیت این اســت که جایگاه 
محکمی در قانون ندارند و قرار نیســت که این 
شوراها اختیارات قوای سه گانه را در خود تجمیع 
کنند. بنابراین رییس جمهور مسئول نظارت بر 
قانون اساسی باید خودش در راستای منافع ملی و 
منافع مردم عمل و اقدام نماید. تعلل بیشتر در این 
زمینه قطعاً بازخورد مثبتی در میان مردم نخواهد 
داشت. حالا که آقای رئیس جمهور می خواهد از 
طریق شــورای عالی امنیت ملی اقدام کند و این 
موضوع از وعده ای که آقای قالیباف داده بود مبنی 
بر اعلام آن در تاریخ بیســت و سوم آذرماه آن را 
ابلاغ کند به تعویق افتاده است باید این را به فال 

نیک گرفت .
این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: 
بــا این حال این موضوع از منظر مردم و حامیان 
رئیس جمهور و کسانی که به ایشان رأی داده اند، 
چندان پذیرفته شده نیست و رییس جمهور باید 
قاطع تر از این عمل کند. مشخص بود که از همان 
ابتدا آقای پزشــکیان در خصوص موضوعات 
اساسی کشور، ناترازی ها و مسائلی که موجبات 

شــکاف عمیق بین ملت و دولت و حاکمیت را 
ایجاد کرده، با ارکان نظام صحبت کرده اســت. 
آن ها هم می دانستند که وی یک چنین نگاهی دارد 
و او را تأییــد کرده و در فرآیند رقابت انتخاباتی 
شرکت کرد و انتخاب شد، لذا انتظار می رود که 
در این زمینه ها قاطعانه تر و سریع تر تصمیم گیری 

کنند.
اعلام ضرب الاجل برای ابلاغ قنون 
عفاف نشــان از یک رویکرد لجوجانه در 

مقابل رییس جمهور داشت

وی همچنین در پاسخ به این سوال که زمانی 
که دولت وقت مذاکرات را جلو برده بود دیدیم 
کــه آقای قالیباف با ابلاغ قانون راهبردی مانع از 
پیشــبرد مذاکرات شد در حال حاضر هم بعد از 
پایان انتصابات در دولت این نگرانی وجود دارد 
که بعد از این تعویق ها درخصوص ابلاغ قانون 
از سوی دولت، رئیس مجلس شخصا این کار را 
انجام دهــد، گفت: نوع برخورد رییس جمهور 
و رییس مجلس تجلی عینی دو نگاه اســت. این 
قانون به رغم اینکه ماه ها پیش تصویب شده است 
امــا دچار کش و قوس های فراوانی شــد و بین 
شــورای نگهبان، مجلس و مجمع تشخیص رد 
و بدل شــد و نهایتا عمده مفــاد آن بدون اطلاع 
جامعه و بدون اطلاع جامعه مدنی، کارشناسان و 

صاحبنظران به تصویب رسید.
این فعال سیاســی اصلاح طلب تصریح 
کرد: البته نیازی به اعلام اینکه آقای قالیباف 
بگوید من این قانون را ابلاغ می کنم نیست 
چراکه رییس مجلس شــورای اسلامی به 
لحاظ قانونی و آیین نامه مصوب مجلس 
می توانــد این قانون را در ظرف یک مدت 
زمانی مشخص ابلاغ کند. اما اعلام ایشان 
آن هــم با آن ادبیات که در مصاحبه خبری 
مطرح کرد نشان از یک رویکرد لجوجانه در 
مقابل رویکرد اعلامی رییس جمهور دارد 
و از این منظر جای انتقاد وارد است چراکه 
آقای قالیباف وقتــی آقای رییس جمهور 
انتخاب شدند در فرآیندهای مختلف سعی 
کرد به جامعه نشان دهد که در کنار رییس 
جمهور منتخب است و همراهی دارد البته 
همراهی هایی هــم در زمینه های مختلف 
داشت اما آنجایی که رییس جمهور مبتنی 
بر یک سری استدلال ها و منطق قابل دفاع 
اعلام می کند که امکان اجرای این قانون را 
ندارد باید همراهی از سوی رییس مجلس 

هم صورت می گرفت.
این روزهــا وفــاق صرفا به 

انتصابات تقلیل داده شده است
سالاری ادامه داد: این روزها وفاق هم صرفا 
به انتصابات تقلیل داده شــده در حالی که وفاق 
واقعی وفاق بین ملت و دولت و ملت و حاکمیت 
است که ما در اینجا نشان های جدی از این وفاق 
از ســوی برخی مسئولان نمی بینیم در حالی که 
در این مقطع که ما شــاهد ناترازی های بسیاری 
هســتیم به ویژه ناترازی بین مردم و حاکمیت،  
بیش از هر زمانی نیاز است قوانینی که تصویب 
و ابلاغ می شــود موجبات افزایش این وفاق را 

فراهم کرده و در راســتای حل مسائل کشور و 
منافع ملی صورت باشــد اما متاسفانه شاهد این 

موضوع نیستیم.
وی تصریح کرد: مشــخص اســت که ما 
همچنان با دو نگاه در نحوه اداره امور کشــور و 
در ارتبــاط و تعامل با مردم و در راســتای تامین 
منافع ملی مواجه هستیم؛ یک نگاه این است که 
اعتقاد دارد باید هر تصمیمی که می گیریم مبتنی 
بر مشارکت و پذیرش جامعه باشد و اراده مردم 
و باور مردم، مصالح مردم و جامعه، تمامیت ایران 
و اســلام برای آن ها مهم است. یک نگاه هم این 
اســت که اعتقادی به ایــن رویکرد ندارد و فکر 
می کند که حالا که در قدرت اســت هر آنچه که 
به نظر خودش خوب به نظر می رســد می تواند 
ابلاغ کند بدون اینکه فضای افکار عمومی را در 

نظر بگیرد.
یک نگاه از ناکارآمدی هایی که ما با 
مواجه هســتیم، عبرت نمی گیرند و این 

خطرناک است
این فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: به 
نظر می رســد بعد از چندین دهه حکمرانی که 
این دوســتان داشــته اند، حالا که ما با این حجم 
از ناترازی ها مواجه هســتیم الان بــه این باور 
رســیده اند که بدون مشارکت جمعی تصمیمی 
نگیرنــد اما همچنان ما مواجه با همچین نگاهی 
هســتیم علیرغم اینکه بیش از ۵۰ درصد مردم 
در همین انتخابات اخیر مشــارکت نداشته اند و 
بجای اینکه با اتخاذ مجموعه ای از سیاست ها و 
رویکردها به میزان مشارکت کنندگان و افرادی 
که امید به تغییر و اصــلاح امور دارند بیافزایند 
اما همچنان با رویکردهای گذشــته کار خود را 
پیــش می برند و  از ناکارآمدی هایی که ما الان با 
آن مواجه هستیم، عبرت نمی گیرند و این بسیار 
خطرناک است. آقای پزشکیان فراتر از آن چیزی 
که می بایست در حوزه اختیارات خود سعی کرد 
این دوســتان را مشارکت دهد و آن ها را ببیند اما 
می بینیم که آن نگاه مقابل همچنان تمامیت خواه 
است و همه چیز را برای خود می خواهد و افکار 
عمومــی برایش اهمیتی ندارد و این نگاه قطع به 
یقین نه تنها به نفع منافع ملی کشــور نیســت و 
منجر به رفع ناترازی ها نمی شــود بلکه به لحاظ 
باور و اعتقاد مردم شاهد اتفاقات خوبی نیستیم 
و به لحاظ مذهبی هم همین نگاه باعث شده که 
شاهد فاصله گذاری بین مردم و جوانان با دین و 
مذهب باشیم و این ها باید به لحاظ دینی و مذهبی 
و مســئولیت پذیری سیاسی پاسخگوی رفتار و 

رویکردهای خودشان باشند.

 عباس عبدی نوشت: »هیچ چیز 
به اندازه وفای به عهد و پیمان موجب 
اعتمــاد به فرد یا قدرت نمی شــود 
و هیــچ چیز نیز به انــدازه نقض آن 
موجب بی اعتبــاری و بی اعتمادی 
به فرد یا قدرت نمی شــود.« عباس 
عبدی، در یادداشتی با عنوان »نقض 
عهد« به بررسی عهد و پیمان دولت 
چهاردهــم برای رفــع فیلترینگ و 
چرایی اجرایی نشدن آن پرداخت و 
نوشت: دولت پزشکیان برای باز کردن راه یک فرصت و شاید آخرین فرصت است. 

پس چرا تاکنون این راه باز نشده؟
 علت در فقدان پیش شرط های سیاستگذاری است. این پیش شرط ها شامل 
وحدت یا اتحاد سیاستگذاران، تحلیل مشترک از شرایط، تعیین اهداف مورد توافق، 
سازمان اجرایی تحت فرمان سیاستگذار و نظارت موثر و مستقل و بی طرف است.

تقریبا می توان گفت که شکاف موجود در ساخت قدرت در دوره دوم روحانی 
در این مقطع زمانی نیز وجود دارد، گرچه آقای پزشکیان می کوشد که با شعار وفاق 
و ادبیات سازنده آن را حل کند. ولی نه در هدف، نه در ابزار و منطق سیاستگذاری، 
نه در سازمان اجرا و نه در تحلیل شرایط کنونی و نه وحدت سیاستگذار هیچ کدام 
در حد مطلوب وجود ندارند. چرا با این وضع مواجهیم؟  اگر بخواهیم مهم ترین 
قاعده و اصل اخلاقی که پایداری و پیشرفت جامعه مستلزم وجود آن است را نام 
ببریم، وفای به عهد و پیمان اســت. بدون وفای به عهد، هیچ ســنگی روی سنگ 
دیگر بند نمی شود. به ویژه در حوزه داخلی کشور ها این امر مهم تر است.  تجربه 
دولت خاتمی و به طور مشــخص تر دولت روحانی نشان داد که با وجود شکاف 
درون قدرت نمی توان مشکلات و مسائل گوناگون کشور را به صورت پایدار حل 
کرد. مسائلی که هم اکنون در ایران هم گستره فراوانی و هم عمق و ژرفای زیادی 
دارند. تقریبا در همه حوزه های سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، خارجی، 
امنیتی، نظامی و دینی با یک یا چند چالش عمیق مواجه هســتیم که حل هر کدام 
پیچیدگی های خاص خود را دارد، ولی شــرط اول حل آنها، رســیدن به تفاهمی 
همه جانبه در ساخت قدرت است. هم از حیث تحلیل مساله و شرایط، هم اهداف 
و هم اجرا.  شاید پرسیده شود که اگر تجربه دولت روحانی پیش روی ما بود پس 
چرا از پزشکیان حمایت کردیم که همچنان با این دوگانه مواجه باشیم؟ من سعی 

می کنم علل اصلی آن را از دیدگاه خود برشمارم:
 اول اینکه تجربه دولت رییســی نشــان داد که کارایی و یکدستی در جناح 
اصولگرایان تندرو یک ســراب فریبنده بود، چون علم محور نبودند و اهداف آنها 
تامین خیر عمومی نیست و تابع ملاحظات ایدئولوژیک فراواقعی و خیالی است، 
پس کارآمدی نخواهند داشــت و به تبع آن یکدســتی آنان نیز به سرعت تجزیه 
می شود، همچنان که در انتخابات اخیر هم دیدیم، شد.   دوم اینکه حضور آنان جز 
تشدید آگاهانه بحران ایران هیچ ثمر دیگری نداشت و این قطعی بود.  ولی سومین 
علت که مهم تر اســت، پذیرش این فرض بود که سیستم سیاسی ایران پیشاپیش 
برای انتخاب شدن پزشکیان آماده شده است. البته دلایل دیگری هم هست که فعلا 
جای بحث آنها نیست. معنای این آمادگی برای حضور پزشکیان پذیرش یک پیمان 
روشن بود. یک سوی این پیمان مردم بودند که بپذیرند و بیایند پای صندوق و به 
کسی که می خواهند رای دهند. به کسی که افکارش را می پسندند، و این رای بالطبع 
پشتوانه سیاسی نظام سیاسی خواهد بود.  مابه ازای این رای به طور طبیعی پذیرش 
افکار و عقاید و ارزش های اعلامی نامزد مورد تایید مردم و در اینجا پزشکیان بود. 
ارزش ها و رویکرد هایی که هم قبلا گفته است و هم در طول انتخابات اعلام کرده 
و هیچ کدام نیز مطلقا مورد رد ساختار سیاسی نبوده است. این یک پیمان آشکار بود 
میان مردم و پزشکیان از یک سو و میان پزشکیان و حکومت.  حتی اگر نوشته هم 
نشده باشد، مساله ای نیست. آن را می توان ذیل عقد فضولی تعریف کرد که پزشکیان 
یا هر نامزد دیگری )فرقی نمی کند( از طرف حکومت به مردم وعده داده است که اگر 
به او رای دهید این وعده ها را با نیرو هایی که نزدیک به او هستند، انجام می دهد. عدم 
مخالفت حکومت با اظهار این وعده ها به منزله تایید آنهاست در نتیجه حکومت باید 
به این عهد خود عمل کند، در غیر این صورت مصداق نقض پیمان خواهد شــد. 
البته از سوی دیگر هم می توان این نتیجه را گرفت. صرف تایید پزشکیان مستلزم 
پذیرش تبعات حضور او نیز بود. این تبعات نیز پذیرش و تمکین به شعار های او 
و نیز حضور نیرو های حامی او در ســاختار اجرایی و قدرت اســت.  هیچ چیز به 
اندازه وفای به عهد و پیمان موجب اعتماد به فرد یا قدرت نمی شود و هیچ چیز نیز 
به اندازه نقض آن موجب بی اعتباری و بی اعتمادی به فرد یا قدرت نمی شود.  البته 
باید پذیرفت که وفای به عهد و پیمان، حداقل در سطح سیاسی و حکومتی، قدری 
پیچیده تر از پیمان های فردی و مکتوب است، ولی اینکه پس از ۵ ماه از آمدن دولت 
هنوز در برابر رفع فیلترینگ مقاومت می شود یا چند نفر از بقایای تندرو ها که بیشتر 
به درد موزه های سیاسی می خورند را به جان دولت بیندازند و مرغ رسانه فراگیر 
نیز همچنان یک پا داشته باشد و بر مدار پایداریون بچرخد یا بخواهند که مصوبه 
حجاب را ابلاغ کنند، هیچ چیزی جز نقض پیمان را نشان نمی دهد.  به علاوه این 
رفتار معرف اشــتباهی تاریخی است که متاســفانه در حال تکرار است. ادامه این 
وضع نه تنها هیچ شانسی برای برون رفت از وضع کنونی در اختیار صاحبان قدرت 
نمی گذارد، بلکه این آخرین شانس برای کشور است که پزشکیان را فرصت پایانی 
دانسته و آن را از دست ندهد. زمان به سرعت در حال گذشتن است. مشکلات به 
نهایت ظرفیت های قابل تحمل رسیده است.  شاید این روز ها ناترازی های برق و 
گاز برای همه برجسته باشد، ولی به نظر من ناترازی های سیاسی اعم از داخلی و 
خارجی و نیز شکاف های اجتماعی، وضعیت به مراتب بدتری دارند. از همه بدتر 
پیشی گرفتن روند فرسودگی بر روند نوزایی و سرمایه گذاری یا به تعبیری روند 

پیری بر جوانی، بیماری بر سلامت است.
 پس این اصل را فراموش نکنیم: »اوفوا بالعهد، انّ العهد کان مسوولا« به پیمان 

خود وفا کنید که به طور قطع درباره آن مورد پرسش واقع خواهید شد.

سرویس سیاسی - مقصودی می گوید باید دولت با مجلس درباره مدیریت 
ارز جلسه بگذارد چون با حرف زدن، شعار دادن و شانتاژ های خبری نمی شود نرخ 
ارز را کنترل کرد. فاطمه مقصودی سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی درباره گرانی نرخ ارز در روز های اخیر در کشور گفت: فقط یک فاکتور تاثیر 
ندارد بلکه مجموعه ای از عوامل وجود دارد چون بحث فروش نفت، اتفاقاتی که در 
منطقه افتاده، تحریم ها، تصمیمات دولت که باید به تصمیمی ثابت برسد همچنین 
چندنرخی بودن ارز، بی ثباتی در بازار و بی اطلاعی فعالان اقتصادی از سرنوشت 
ارز ازجمله عوامل ایجاد نوسان در بازار ارز است. نماینده مردم بروجرد در مجلس 
اظهار کرد: تصمیم درست و حسابی دولت برای ثابت نگه داشتن نرخ ارز در زمانی 
اتفاق می افتد که وقتی یک نفر از هموطنان عزیز ما به فروشگاهی مراجعه می کند 
و یک بســته ماکارونی یا پودر رختشویی برمی دارد حس کند که تصمیم درستی 
گرفته شده، چون فقط با حرف زدن، شعار دادن و شانتاژ های خبری نمی شود نرخ 
ارز را کنترل کرد. مقصودی بیان کرد: باید گروه اقتصادی دولت با مجلس بنشینند 
تصمیم بگیرند که آیا می خواهند ارز را کنترل و مدیریت کنند یا همین طوری  پیش 
برود بالاخره ما باید به مردم جواب بدهیم. سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
تصریح کرد: گرانی بنزین از تصمیمات دولت اســت که ما زیر بار این مسئولیت 
نمی رویم، چون خود دولت دارد تصمیم می گیرد و ما با این گرانی موافق نیستیم 
که بنزین بیشتر از این گران شود، چون یک تبعاتی در جامعه دارد و جامعه امروز ما 
دیگر کشش بار تورمی سنگین تر از این را ندارد و  باید به این موضوع ورود کنیم. 

وفای به عهد و پیمان

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

با شعار دادن و شانتاژ های خبری 
نمی شود نرخ ارز را کنترل کرد

به نظر می رسد بعد از چندین دهه حکمرانی 
که این دوســتان داشته اند، حالا که ما با این 
حجم از ناترازی ها مواجه هستیم الان به این 
باور رســیده اند که بدون مشارکت جمعی 
تصمیمی نگیرند امــا همچنان ما مواجه با 
همچین نگاهی هستیم علیرغم اینکه بیش 
از ۵۰ درصــد مردم در همین انتخابات اخیر 
مشارکت نداشته اند و بجای اینکه با اتخاذ 
مجموعه ای از سیاســت ها و رویکردها به 
میزان مشــارکت کنندگان و افرادی که امید 
به تغییر و اصلاح امور دارند بیافزایند اما 
همچنان با رویکردهای گذشــته کار خود 
را پیــش می برنــد و  از ناکارآمدی هایــی 
کــه ما الان بــا آن مواجه هســتیم، عبرت 
نمی گیرند و این بســیار خطرناک اســت.
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